



ЖИЗНЬ И СМЕРТЬ В РОССИЙСКОЙ ИМПЕРИИ

НОВЫЕ ОТКРЫТИЯ В ОБЛАСТИ
АРХЕОЛОГИИ И ИСТОРИИ РОССИИ
XVIII-XIX ВВ.

ИНСТИТУТ АРХЕОЛОГИИ РОССИЙСКОЙ АКАДЕМИИ НАУК
ИНСТИТУТ РОССИЙСКОЙ ИСТОРИИ РОССИЙСКОЙ АКАДЕМИИ НАУК

ЖИЗНЬ И СМЕРТЬ В РОССИЙСКОЙ ИМПЕРИИ

**НОВЫЕ ОТКРЫТИЯ
В ОБЛАСТИ АРХЕОЛОГИИ И ИСТОРИИ РОССИИ
XVIII–XIX ВВ.**



ИНДРИК
МОСКВА 2020

УДК 94(47)
Ж71

Утверждено к печати Учеными советами
Института археологии РАН
Института российской истории РАН



Издание осуществлено при финансовой поддержке
Российского фонда фундаментальных исследований
(проект № 20-19-00170)

Ответственные редакторы:
Л.А. Беляев, В.Н. Захаров

Редколлегия:

*П.Г. Гайдуков, Д.Г. Давиденко (редактор-секретарь), И.И. Елкина (отв. секретарь),
Н.А. Макаров, Ю.А. Петров, С.М. Шамин (отв. секретарь), А.В. Энговатова*

Жизнь и смерть в Российской империи. Новые открытия в области археологии и истории России XVIII–XIX вв. = Life and Death in the Russian Empire. Recent discoveries in archaeology and history of the 18th–19th-centuries Russia / Рос. акад. наук, Отделение историко-филологических наук, Институт археологии, Институт российской истории; [редколл.: Л.А. Беляев (отв. ред.), В.Н. Захаров (отв. ред.) и др.] – Москва: Индрик, 2020. – 384 с.; илл.

ISBN 978-5-91674-604-4

Коллективный труд представляет первый в России опыт соединения фундаментальных исследований археологов и историков, изучающих Новое время. Работы имеют источниковедческую направленность и затрагивают сферы истории культуры и быта, придворной, городской и сельской жизни, производства и военного дела, государственного и общественного устройства.

Для археологов, историков, искусствоведов, студентов исторических специальностей и всех интересующихся историей и культурой России.

Переводы на английский язык: А.А. Калинин.

Life and Death in the Russian Empire. Recent discoveries in archaeology and history of the 18th–19th-centuries Russia / Historical and Philological Branch of the Russian Academy of Sciences, Institute of archaeology, Institute of Russian History; [eds. Belyaev L.A. and Zacharov V.N.] – Moscow: Indric, 2020. – 384 p.: Ill.

The book represents the first Russian attempt to merge archaeological and historical scholarly studies of the New Time. The studies of the written and archaeological records deal with the history of culture and casual life; courtly and country life; of urbanism, industry and military affairs; state and society. For students and researchers in archaeology, history and art studies.

English translations : A. A. Kalinin

ISBN 978-5-91674-604-4

© Институт археологии РАН
© Институт российской истории РАН
© Коллектив авторов, текст, иллюстрации, 2020
© Издательство «Индрик», оформление, 2020

Содержание

| | | |
|-------------|---|---|
| Вступление. | <i>Л.А. Беляев.</i> Жизнь и смерть в Российской империи: археология истории | 6 |
|-------------|---|---|

ЧАСТЬ I. ГОРОДА, ДВОРЦЫ И КРЕПОСТИ

| | | |
|----------|--|-----|
| Глава 1. | <i>О.Г. Агеева.</i> Графика петербургских празднеств и траурных церемоний русского двора XVIII в. | 18 |
| Глава 2. | <i>С.И. Баранова.</i> В ожидании археолога: неизвестные дворцы Коломенского XVIII–XIX вв. | 40 |
| Глава 3. | <i>В.А. Буров.</i> XVIII век на Соловках в зеркале археологических источников | 55 |
| Глава 4. | <i>А.А. Голубинский.</i> Точность в изображении города XVIII в. на планах Генерального межевания | 63 |
| Глава 5. | <i>А.Н. Гуслистова.</i> Территория крепости Вологды в XVII–XVIII вв. по результатам историко-археологических исследований | 74 |
| Глава 6. | <i>Д.Н. Лысенко, А.М. Сляднев, Л.Л. Галухин, З.Ю. Жарников, П.Н. Барахович, М.А. Глушенко.</i> Оборонительные сооружения Енисейского острога середины XVII – начала XVIII в.: археология, дендрохронология, письменные источники | 82 |
| Глава 7. | <i>А.Г. Ситдииков, А.С. Старков.</i> Историческая топография Казанского Богородицкого монастыря XVI–XVIII вв. (по материалам археологических исследований) | 92 |
| Глава 8. | <i>И.Н. Шамина.</i> Ограды русских монастырей начала XVIII в. по переписным книгам 1701–1702 гг. | 101 |

ЧАСТЬ II. ЦЕРКОВЬ, СВЯЩЕСТВО, КУЛЬТУРА

| | | |
|-----------|---|-----|
| Глава 9. | <i>Л.А. Беляев.</i> Археология и литературные источники XVIII–XIX вв. | 120 |
| Глава 10. | <i>А.В. Беляков.</i> Надгробия царевичей /князей Сибирских из Новоспасского монастыря по сведениям Г.Ф. Миллера | 130 |
| Глава 11. | <i>Е.Е. Васильева.</i> Особенности деревянных погребальных сооружений XVIII в. | 136 |
| Глава 12. | <i>Е.Е. Васильева, А.А. Тарасова.</i> Характеристика качества жизни городского населения по археологическим и антропологическим данным (на примере кладбища при церкви Иоанна Златоуста в г. Ярославле) | 141 |
| Глава 13. | <i>А.В. Лазукин.</i> Белокаменные надгробия XVIII в. Зачатьевского монастыря (предварительная публикация) | 144 |
| Глава 14. | <i>С.Ю. Шокарев.</i> Материалы для изучения истории некрополя в «портфелях» Г.Ф. Миллера | 152 |
| Глава 15. | <i>А.В. Энговатова, А.Л. Высоцкий, О.В. Орфинская, Н.Н. Цветкова.</i> Исследование погребения архимандрита Троице-Сергиева монастыря Кирилла Флоринского | 157 |

ЧАСТЬ III. ЛЮДИ, ПОЛИТИКА И ПРОСТРАНСТВО

| | | |
|-----------|--|-----|
| Глава 16. | <i>Т.А. Базарова.</i> Новгородский комендант Василий Матвеевич Вяземский (1664–1742) | 166 |
| Глава 17. | <i>А.В. Беляков, А.Г. Гуськов, С.М. Шамин.</i> «Государево жалование» переводчикам Посольского приказа в XVII столетии: одежда и ткани | 174 |
| Глава 18. | <i>В.Л. Державин.</i> Археологические памятники Нового времени на Шпицбергене | 183 |
| Глава 19. | <i>Г.В. Ибнеева.</i> Следственные материалы по делам российского местного православного духовенства 1760-х гг. как исторический источник | 187 |
| Глава 20. | <i>А.П. Красовский.</i> Оценка изменений совокупности сельских храмов Рузского уезда Московской губернии в XVII–XIX вв. на основе документальных и картографических материалов | 193 |

| | | |
|-----------|--|-----|
| Глава 21. | <i>А.И. Куприянов.</i> Электоральные культуры горожан и дворян: источники изучения (последняя четверть XVIII в.) 210 | 210 |
| Глава 22. | <i>Е.Н. Марасинова.</i> Понятие «политическая смерть» в России первой половины XVIII в. 223 | 223 |
| Глава 23. | <i>О.А. Плех.</i> Дела о наследстве как источник по изучению быта провинциального купечества последней четверти XVIII в. (на материалах г. Вологды) 238 | 238 |
| Глава 24. | <i>С.З. Чернов.</i> Дачи Генерального межевания: портал между Новым временем и Средневековьем (земли сел Аксиньино и Иславского Звенигородского удела) 246 | 246 |
| Глава 25. | <i>И.Н. Юркин.</i> «Кто может подземное богатство познать...» (Добыча железной руды и знания о ней у крестьян-рудокопов тульского края в документах 1720–1730-х гг.) 292 | 292 |

ЧАСТЬ IV. МИР ПРЕДМЕТОВ

| | | |
|-----------|--|-----|
| Глава 26. | <i>Л.А. Беляев, И.А. Сапрыкина, С.Е. Кичанов, Д.П. Козленко, Л.А. Пельгунова.</i> Нейтронная томография и радиография как метод исследования предметов личного благочестия (на примере креста из Донского монастыря) 300 | 300 |
| Глава 27. | <i>О.Н. Глазунова, С.В. Борзова, Е.А. Шатыркина.</i> Изразцы петровской эпохи, произведенные в Ново-Иерусалимской мастерской 304 | 304 |
| Глава 28. | <i>И.Р. Гусач.</i> Русско-турецкая граница: керамика и проблемы культурного обмена во второй половине XVII – XVIII в. 314 | 314 |
| Глава 29. | <i>Ю.Н. Звездина.</i> Икона Богоматерь Ильинская Черниговская 1696 г. История в образе 338 | 338 |
| Глава 30. | <i>Е.Р. Михайлова.</i> Находки в Колтовской и Шневенской слободах: материалы к истории петербургского быта XVIII – начала XIX в. 348 | 348 |
| Глава 31. | <i>Р.В. Реброва.</i> Проблемы отбора массовых находок XVIII – начала XX в. в музейную коллекцию (на примере фонда Санкт-Петербургской археологии Государственного Эрмитажа) 363 | 363 |
| Глава 32. | <i>Л.А. Черная.</i> Указы о «древностях» в контексте культурной политики Петра Великого ... 371 | 371 |
| | Сведения об авторах 378 | 378 |
| | Список сокращений 379 | 379 |

Contents

| | | |
|--------------|--|----|
| Introduction | <i>L.A. Belyaev.</i> Life and death in the Russian Empire: archeology of history | 11 |
|--------------|--|----|

PART I. URBANISM, PALACE AND FORTRESS

| | | |
|-----------|---|-----|
| Chapter 1 | <i>O.G. Ageeva</i> The graphics of the St. Petersburg festivities and funeral ceremonies of the Russian court, of the 18 th century | 18 |
| Chapter 2 | <i>S.I. Baranova</i> In waiting of archeologist: unknown palaces in Kolomenskoye of the 18 th and 19 th centuries | 40 |
| Chapter 3 | <i>V.A. Burov.</i> The 18 th century on Solovki in mirror of archeological sources | 55 |
| Chapter 4 | <i>A.A. Golubinskiy.</i> Accuracy of the City Plans of the 18 th century of the General Land Survey | 63 |
| Chapter 5 | <i>A.N. Guslistova.</i> Territory of the Vologda fortress in the 17 th and the 18 th centuries, according to results of historical and archeological research | 74 |
| Chapter 6 | <i>D.N. Lysenko, A.M. Slyadnev, L.L. Galukhin, Z.Y. Zharnikov, P.N. Barakhovich, M.A. Glushenko.</i> Stockade fortifications of Yeniseisk fortress in the middle of 17 th – early 18 th c.: archeology, dendrochronology, written sources | 82 |
| Chapter 7 | <i>A.G. Sitdikov, A. S. Starkov</i> Historical topography of Bogoroditsky monastery of the 16 th – the 18 th centuries (based on the materials of archeological research) | 92 |
| Chapter 8 | <i>I.N. Shamina</i> Fences of Russian monasteries of the early 18 th century, according to census books of 1701–1702 | 101 |

PART II. ECCLESIA, HIERARCHY AND CULTURE

| | | |
|------------|---|-----|
| Chapter 9 | <i>L.A. Belyaev.</i> Archaeology and literary sources of the 18 th – 19 th c. | 120 |
| Chapter 10 | <i>A.V. Belyakov.</i> The Tombstones of Siberian princes/dukes from the Novospassky monastery according to G.F. Miller | 130 |
| Chapter 11 | <i>E.E. Vasileva.</i> The features of burial wooden constructions of the 18 th century | 136 |
| Chapter 12 | <i>E.E. Vasileva, A.A. Tarasova.</i> Characteristics of the quality of life of the urban population based on archaeological and anthropological data (on the example of a cemetery at the church of John Chrysostom in the city of Yaroslavl) | 141 |
| Chapter 13 | <i>A.V. Lazukin.</i> 18 th Century white stone gravestones from the Zachatievsky convent (preliminary publication) | 144 |
| Chapter 14 | <i>S.Yu. Shokarev.</i> Materials on necropolitics in the portfolios of G.F. Miller | 152 |
| Chapter 15 | <i>A.V. Engovatova, A.L. Vysotsky, O.V. Orphinskaya, N.N. Tsvetkova.</i> Examination of Cyril Florinski, the archimandrite of Holy Trinity-St. Sergius monastery (Laura), interment | 157 |

PART III. PERSONALITY, POLITIC AND SPACE

| | | |
|------------|---|-----|
| Chapter 16 | <i>T.A. Bazarova.</i> Vassily Matveevich Vyazemski, Novgorod commandant (1664–1742) | 166 |
| Chapter 17 | <i>A.V. Belyakov, A.G. Guskov S.M. Shamin.</i> “Gosudarevo zhalovanie” to translators of the Posolskij prikaz in the XVII century: clothes and fabrics | 174 |
| Chapter 18 | <i>V.L. Derzhavin.</i> Archeological sites of the Modern time in Svalbard | 183 |
| Chapter 19 | <i>G.V. Ibneyeva.</i> Investigation materials on cases of the Russian Orthodox local clergy of the 1760s as a historic source | 187 |
| Chapter 20 | <i>A.P. Krassowski.</i> Assessment of changes in the set of rural churches of the Ruzsky district of the Moscow province in the 17 th –19 th centuries on the basis of documentary and cartographic materials | 193 |
| Chapter 21 | <i>A.I. Kupriyanov.</i> Electoral cultures of urban dwellers and nobility: sources for study of the last quarter of the 18 th century) | 210 |
| Chapter 22 | <i>E.N. Marasimova.</i> The Notion of the “Political Death” in Russia in the First Half of the 18 th Century | 223 |

| | | |
|------------|--|-----|
| Chapter 23 | <i>O.A. Plekh.</i> Inheritance cases as a source for studying the life of the provincial merchants of the last quarter of the 18th century (based on the materials of the city of Vologda) | 238 |
| Chapter 24 | <i>S.Z. Chernov.</i> Parcels of the General Land Survey: a Portal between Modern Times and the Middle Ages (the Lands of Aksinyino and Islavskoe Zvenigorodsky Shire) | 246 |
| Chapter 25 | <i>I.N. Yurkin.</i> “Who can know the underground wealth ...” (Mining of iron ore and knowledge of it from the peasant miners of the Tula region in documents of the 1720–1730s) | 292 |

PART IV. THE WORLD OF ARTIFACTS

| | | |
|------------------------------------|---|-----|
| Chapter 26 | <i>L.A. Belyaev, I.A. Saprykina, S.E. Kichanov, D.P. Kozlenko, L.A. Pelgunova.</i> Neutron tomography and radiography as a technique for study of personal piety items (on the example of the cross from Donskoy Monastery) | 300 |
| Chapter 27 | <i>O.N. Glazunova, S.V. Borzova, E. A. Shatyrykina.</i> Tiles from the era of Peter I, produced in the New Jerusalem workshop | 304 |
| Chapter 28 | <i>I.R. Gusach.</i> Russian-Turkish border: ceramics and problems of cultural exchange in the second half of the 17 th – 18 th centuries | 314 |
| Chapter 29 | <i>Yu.N. Zvezdina.</i> Icon “Our Lady of the Ilinsky monastery in Chernihiv” 1696: History in the iconographic form | 338 |
| Chapter 30 | <i>E.R. Mikhaylova.</i> Finds from Koltovskaya and Shnevenskay settlements in St. Peterburg; some materials on history of Petersburg life of the 18 th and early 19 th centuries | 348 |
| Chapter 31 | <i>R.V. Rebrova.</i> Problems of mass finds selection for museum collection (on example of the St. Petersburg State Hermitage archeological collection) | 363 |
| Chapter 32 | <i>L.A. Chernaya.</i> Decrees of antiquities in the context of Peter the Great’s cultural policy | 371 |
| About the authors | | 378 |
| List of abbreviations | | 379 |